
Krajevna skupnost Lipoglav
med včeraj in jutri

V nedeljo, 5. septembra, so imeli gasilci na Lipoglavu slavje ob prevzemu nove motorne črpalke. Ob
tej priliki so družbeni delavci podali celoten obračun letošnjega dela - ne samo gasilcev, temveč tudi
ostalega družbenopolitičnega dela te krajevne skupnosti. Delo KS se seveda kaže tudi pri gasilcih in
zato ni slučaj, da so obravnavaJi problematiko Lipoglava in okoliških vasi prav na gasilski dan. Prilika
je bila namreč tudi v tem, da se tedaj zbere na proslavi - in na veselici - največ Ijudi.

Sama proslava gasilcev se je
pričela s postrojitvijo gostujo-
čih gasilskih društev iz občine
pred gasilskim domom na Lipo-
glavu. Kot govornik je nastopil
predsednik gasUskega društva
Janez Predalič in med drugim
dejal:

,,Pogosti požari, odmak-
fljenost naših hribovskih vasi od
nižinskih gasilskih društev in
slabe kolovozne poti so bili
vzroki. ki so narekovali organi-

vojne so naše vasi zasedli itali-
janski okupatorji. Prepovedali
so delovanje vseh društev, tudi
našega. Napredni člani so se
vključili v narodnoosvobodilno
vojsko in prvi med njimi je bil
Jože Predalič, ki je jeseni leta
1942 padel. Kot talci so še
padli naslednji gasilci: Jakob
Zupnačič, Miha Predalič in
Anton Trontelj, v intemaciji pa
je umrl Anton Čoš.

V italijanski ofenzivi proti

Predsednik krajevne skupnosti Mpoglav Tone Vovk pred svojo hišo
v Brezjah

zirano protipožarno obrambo.
V ta namen se je zbralo 35 mož
naših vasi in ti so leta 1925
ustanovili gasilsko društvo.
Odbor je štel 9 članov. Med na-
logami tega odbora pa je bil
tudi sklep o nabavi najnujnejše
gasilske opreme. Denar zanjo so
zbirali od hiše do hiše, in to na
Lipoglavu, Pancah, Repčah,
Slivnici, Selih, Brezjah, pa tudi
drugod. Za nabrani denar so
kupili ročno vodno črpalko, od
katere se danes poslavljamo.
Danes jo gledamo kot staro in
neuporabno šaro, našim oče-
tom pa je pomenila veliko več,
kot si danes mislimo. Kupili so
jo na Dunaju in zanjo odšteli
100.000 kron.

Toda že čez nekaj let je na-
stala potreba po sodobncjši -
motorni črpalki. Imenovala se
je JLO. Toda ta zaradi stainili
okvar ni imela sreče v našem
društvu.

Ob pričetku druge svetovne

partizanom na Pugled marca
leta 1942 je bil tudi Lipoglav
ena od številnih vasi, ki jih je
požgal okupator. Domačini so
hoteli požar pogasiti, a ga niso
mogli, ker je italijanska vojska
črpalko poškodovala, opremo
pa odnesla. Po osvoboditvi so
dali črpalko JLO popraviti, a nt
bila nikdar takšna, kot bi mo-
rala biti. Dobili so novo, ki jim
jo je dala občinska gasilska
zveza Polje, Bila je 300-litrska
,,Savica", fcj p a j e bila za naše
potrebe premajhna. Zato je
občinska zveza Ljubljana Mo-
ste-Polje to črpalko zamenjala
za 600-litrsko ,,Rakovico".
Tudi ta nam je delala veliko te-
žav, rezervnih delov ni bilo in
končno so jo prenehali izdelo-
vati. Tako nam je stara črpalka
še največ koristila.

Medtem se je dejavnost na-
šcga gasilskega društva iz leta v
leto večala. Eden od dokazov
aktivnosti društva je tudi edina

ženska desetina občin ske gasil-
ske zveze, ki je sodelovala na
občinskih in republiških tekmo-
vanjih in tam dosegla prvo ozi-
roma tretje mesto.

Že več let spoznavamo, da
smo nemočgi za boj proti ,,rde-
čemu petelinu" s starinsko in
iztrošeno opremo. Zato smo
sklenili nabaviti novo sodobno
motorno črpalko ,JRosen-
bauer". Sami smo zanjo zbrali
9000 din, svoj delež pa sta pri-
spevala občinska gasllska zveza
in gasilski sklad, tako da je vso-
te 27.000 v celoti plačala. Že-
limo pa nabaviti tudi gasilski
avto in v ta namen je že zbranih
4000 din. KS Lipoglav nam je
dala enkratno denarno pomoč v
znesku 15.000 din. Nekaj de-
narja (6740 din) se je nabralo
kot izkupiček zadnje veselice,
tako da imamo zbrano že polo-
vico vsote za nabavo avtomo-**
bila IMV. Pričakujemo pa, da
nam bodo tudi sedaj priskočili
na pomoč občinska gasilska
zveza, gasilski sklad in drugi.

Ob zaključku želim rečimla-
dim in drugim, da se številneje
včlanijo v naša gasilska društva,
saj s tem koristijo skupnosti pa
tudi sebi v raznih nesrečah, so
pa tudi kot močna organizacija
pomoč teritorialnim enotam.

Najlepše pa se zahvalim tudi
našim še živečim ustanoviteljem
za dolgotrajno in požrtvovalno
delo v gasilskem društvu in jim
danes, ko prejemajo gasilska
odlikovanja, tudi iskreno česti-
tam.

Po govoru Janeza Predaliča
je gasilskim veteranom Lipo-
glava in okoliških vaseh predal
odlikovanja predsednik občin-
ske gasilskeke zveze Ivan Mi-
klavž in jim zaželel še na mnoga
leta, istočasno pa se jim je za-
hvalil za dolgoletno delo na
področju gasSstva in jih dal
mladim za zgled dela in po-
žrtvovalnosti. Medalje gasilske
zveze Slovenije za 40-letno
aktivno dekovanje v gasilskem
društvu so prejeli: Franc Preda-
lič, Franc Seme iii Franc Bab-
nik, za 30-letno delovanje pa
Franc Kastelic.

To praznovanje je bilo krona
letošnjega dela KS Lipoglav.
Misli in delo te KS pa sc ne
ustavijo le pri tcm. Vzporcdno s

to akcijo je potekala akcija za
zgradietv transformatorja in
pojačanje električnega toka, ki
je na tem področju zelo šibak.
Vsak dan se gospodinjstva bolj
modernizirajo in porabijo tudi
več toka, toda ker ni transfor-
matorja, praktično ob večerih
ni mogoče uporabljati televi-
zorja ali električnega motorja.
Za ta namen so zbrali že nekaj
denarja, postavili transformator
in napeljali električni vod. Pri
tem sta jim pomagala občinska
skupščina in SAP, ki jim je pla-
čal za tri leta naprej najemnino
za garažo, v kateri stoji njihov
avtobus in so jo vaščani zgradili
sami.

Pričakujejo pa razumevanje
občine glede vikendov, ki jih
postavljajo v tej KS. Sedaj jih je
že okoli 30, koliko pa je proda-
nih parcel, nihče ne ve — jih pa
je precej več kot že stoječih
vikendov. Lastniki vikendov
uporabljajo ceste, sedaj bodo
začeli uporabljati še elektriko, s
čimer pa bodo samo poslabšali
že tako slabo električno nape-
tost. Pri tem pa nfliče ne od-
šteje oškodovancem, to je KS,
niti dinarja in imajo z lepo zve-
nečim naslovom Jep kraj za
vikende" le škodo. Težave se
bodo povečale z napeljavo vo-
dovoda in predsednik KS Lipo-
glav Tone Vovk pravi, da ne
bodo nobenemu lastniku dovo-
lili priključiti se na električni
vod, če od tega ne bo imela
koristi twdi KS. Sedaj, Ln kot
kaže v bodoče, bi imeli le ško-
do.

Splošno mnenje glede viken-
dov je, da je prav, če jih občani
postavljajo, toda to naj bo na-
črtno. Vikendaši, pa tudi drugi

(Nadaljevanje na 7. strani)



KS Lipoglav med včeraj in danes
izletniki, naj spoštujejo tujo
lastnino in naj ne delajo škodo
na tujem, predvsem s kurjenjem
ognjev in pečenjem čevapčičev,
kjer potem puščajo vse mogoče
odpadke. Tudi njive s koruzo,
krompirjem in drugim niso
varne pred njimi. Ce že hočejo
te stvari imeti, naj gredo v vas,
kjer je moč dobiti vse to za
pocenidenai.

Obstaja pa tudi mnenje, da bi
morala neki večji kompleks
zemljišča odkupiti občinska

skupščiiia Moste-Polje za vse
občane, ker se zna sicer zgoditi,
da čez nekaj let ne bo več no-
benega prostora, kamor bi lah-
ko šel ,,navaden" občan brez
denarja na nedeljski izlet. Če se
to ne da urediti takoj, bi morala
občinska skupščijia Moste-Polje
na tem kompleksu prepovedati
gradnjo vsakršnih hišic in viken-
dov.

Tudi voda dela KS Lipoglav
precej težav, ker je vsa na griču
brez izvira. ta pa je v zelo od-

daljeni doJini pod Pancami. Da
bi vodo dobili v vas, so potreb-
ne močne črpalke, kar pa je
spet nemogoče, če nimajo moč-
nega toka, ker sedanja napeljava
ne zadošča. Ta problem so za-
enkrat prestaviJi v naslednja
leta, ker sta jini sedaj glavna
skrb elektrika in cesta.

Od Lipoglava do središča
naše občine je okoli 19 km.
Cesta je do Podlipoglava že
asfaltirana in asfalt bi zaenkrat
položili ie v dolino do Panc, to
jc v dolžini 4 do 6 km. To je
precejšnja razdalja in KS Lipo-
glav, ki zajema vasi Mali in Ve-
liki Lipoglav, Pance, Repče,
Brezje in Selo, ne bi zmogla vse-
ga bremena. Z3to pričakujemo
pomoči od občine in od dru-
god. S tem bi se 'ti kraji bolj
odprli proti mestu — pa tudi
ljudem iz mesta, posebno še
občanom naše občine. ki že
sedaj zelo radi zahajajo v ta
kraj. Kraji v KS Lipoglav so
zelo lepi, prijazni in to privablja
veliko izletnikov: gobarjev, na-
biralcev jagod in dnigih željnih
počitka, svežega zraka in miru.
Doiina Panške reke je niirna in
tiha in tega miru ne kali niti
žuboreči potok. Tu je še tudi
več romantičnih mlinov, ki kot

neme priče pričajo o svoji nek-
danji slavi in potrebnosti. Ves
ta kraj pa je zgodovinsko po-
vezan tudi z močnim delova-
njem partizanom na Pugledu, z
II. štajerskim bataljonom in II.
grupo odredov. Zato ga radi
obiskujejo tudi nekdanji broci
teh enot in dobra prenovljena
gostilna na Lipoglavu je po-
gosto cilj izletnikov.

Želje daižbenopolitičnih de-
lavcev te KS so velike, možnosti
majhne, toda zadovoljni bi bili,
kot je rekel ?e!o delavni druž-
beni delavec Milan Marolt z
Velikega Lipoglava, če bi jini
uspelo urediti vsaj cesto, izrav-
nati ovinke, razširiti cestišče in
mostove, urediti hudournike in
druga dela na cesti, bi to bila
velika pridobitev in od tu do
asfalta ne bi bilo daleč.

Res so željc velike, toda kot
je pokazalo dosedanje delo, je
volja teh ljudi rodila sadove. Ni
malo hiš, kjer iniajo avtomobil,
približno enako število je tudi
televizorjev in želja vseh je, da
bi tega bUo še več. Želja vseh
pa je tudi. da bi bile urejene
stvari, ki se tičejo^vseh in ne
vsakogar posebej. Pri tem želi-
nio Lipoglavčanom mnogo
uspeha. E. SVETEK


